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    معصومه طاهري
فضاي مجازي اين روزها حسابي مشغول گردش 
اطلاعات است؛ ديگر به قول يكي از كانديدا هاي 
منتقد دولت نمي توان چيزي را با وجود اين فضاي 
رسانه اي نوين و فراگير از مردم مخفي داشت، چه 
آنكه به محض اينكه ادعايي مطرح مي ش��ود با 
كمك ش��بكه هاي اجتماعي و رسانه هاي نوين، 
ساعتي از ادعا نگذش��ته، اس��ناد تأييد يا رد آن 
در كمترين زمان منتش��ر و در كوتاه ترين مسير 
به دست مخاطب مي رس��د. امروز ديگر اين فضا 
حتي محدود به س��ايت ها و روزنامه هاي خبري 
نيز نمي شود و هركس كه تلفن همراه هوشمندي 
در اختيار دارد مي تواند به سهولت در گردش آزاد 

اطلاعات خود را سهيم كند. 
رسانه ها به واسطه پيشرفت سريع تكنولوژيكي 
و فراهم آمدن بس��ترهاي جديد، قابليت هاي 
ويژه اي  يافته اند كه شايد تا چندي پيش تصور 
آن هم در باور بس��ياري از ما نمي گنجيد. اين 
پيشرفت في نفس��ه اتفاق مباركي در راستاي 
تس��هيل روند اطلاع رساني اس��ت، اما جنبه 
ديگر پيشرفت رس��انه ها جنبه هاي تكنيكي 
و پيش��رفت فوق العاده در فرايند مهندس��ي 
اطلاع رس��اني اس��ت. به عنوان مثال امروزه 
يكي از كاركرده��اي تكنيك ه��اي اقناع در 
مهندسي اطلاع رس��اني، تضمين اثرگذاري 
پيام در ذهن مخاطب اس��ت. به اين معنا كه 
هر پيامي ب��ا به كار گيري اي��ن تكنيك ها، اثر 
خواسته ش��ده را در مخاطب داشته باشد، لذا 
در اين باران اطلاعات يا هم��ان پديده اضافه 
بار )ناشي از رشد بى رويه نظام هاى اطلاعاتى 
اس��ت كه باعث خس��تگى اطلاعات در افراد 
مي ش��ود به صورتي كه اف��راد در هر دقيقه از 
شبانه روز در برابر س��يلي از پيام ها و اطلاعات 
قرار مى گيرند( باي��د مراقب ب��ود و با كمك 
سواد رسانه اي از رژيم فكري مناسبي استفاده 
كرد به همين خاطر س��واد رس��انه اي در اين 
انباش��ت لحظه به لحظه اطلاعات درس��ت و 
غلط، لازمه غيرقابل انكاري اس��ت؛ چراكه در 
اين س��يلاب بي وقفه گاه حتي آشنايي با شنا 
هم كافي نيس��ت، در حقيقت سواد رسانه اي 
به عنوان ابزار اطلاع رس��اني و جريان س��ازي 
در جامعه مطرح مي ش��ود و باع��ث گزينش 
براي مخاطب مي گردد ت��ا مصرف كننده هر 
چيزي نباش��د حتي خودش هم توليد محتوا 
بكند و يك جريان خبري و اطلاع رس��اني در 
بس��تري عقلاني و منطقي اتف��اق بيفتد، در 
نتيجه قبل از تأييد و ارسال مطالب دريافتي 
آن را با ديده ترديد مي نگ��رد و با نگاه منطق 
و تجزيه و تحليل عقلاني آن را مي سنجد چه 
آنكه جاعلان خبر و خبرسازان سودجو هم به 
حد كفايت در اين فضاي رسانه اي نوين به بلوغ 
رسيده اند كه گاه به صورت پراكنده و از روي 

مردم آزاري خبرسازي مي كنند و گاه به صورت 
سازمان يافته و با تيم فكري و در جهتي خاص 
براي منفعتي مشخص وارد ميدان مي شوند از 
جمله كانال ها و شبكه هاي ضدانقلاب مشهور و 
پربازديد؛ علاوه بر اين برخي از تحصيلكردگان 
غربزده و روانپريش هم هستند كه عمداً يا سهواً 
حقيقت را وارونه و با آرايشي نادرست منعكس 

و به خورد كاربران مجازي مي دهند. 
ماجراي قديمي شايعه سازي گراني سيب زميني 
و باور اين شايعه توسط شايعه ساز را در دهه 60 
به ياد بياوريد. اين موضوع در فضاي مجازي هم 
صدق مي كن��د. گاه فردي به دروغ خبرس��ازي 
مي كن��د و چ��ون فضاي مج��ازي س��رعت را 
درنورديده امكان كنترل خبر و نش��ر آن وجود 
ندارد، لذا كافي است يك دروغ از گروه كوچكي 
يا كانال كم مخاطبي به يك كانال مرجع منتقل 
شود، از همان كانال همان مطلب به هزاران كانال 
ديگر داخلي يا حتي خارجي هم منتقل خواهد 
شد. اين جريان س��ازي خبر و اطلاعات نسبت 
به قبل يك مش��كل عم��ده دارد و آن اينكه در 
سايت هاي خبري و روزنامه ها و متخصصان خبر 
حضور فعال دارند و مسئوليت يك خبر را با انتشار 
آن به عهده مي گيرند. آنها بايد هم از نظر تجربه 
و هم از نظ��ر علم خبر، در جري��ان آموزش هاي 
مرتبط قرار گيرند؛ درحالي كه كانال هاي تلگرامي 
و ش��بكه هاي اجتماعي كه با ابتكارات و مطالب 
طنزشان به ناگاه پرمخاطب شده اند و مديران آنها 
هم اطلاعات سياسي، اقتصادي و فرهنگي شان 
تخصصي نيست و همين مسئله باعث ولنگاريسم 
و در نتيجه بحران اطلاعات��ي در فضاي مجازي 
محسوب مي شود، اگر مدير كانالي متأثر از دروغ 
يا اتفاقي از سر احساس مطلبي را در كانال خود 
بگذارد حتي براي ساعاتي كوتاه ديگر جمع كردن 

اين مطلب كار غيرممكني است. 
 در جريان انتخابات اين نوع غليان كاذب احساسات 
و خبرسازي ها شدت مي گيرد و به صورت ناگهاني 
و انفجاري مخاطب عام را تحت تأثير قرار مي دهد، 
لذا علاوه بر تقواي سياسي و ديني كه لازمه همه 
فعالان انتخاباتي در فضاي مجازي اس��ت؛ سواد 
رسانه اي نيز بسيار مهم اس��ت كه بايد به اشكال 
مختلف به كاربران ارائه شود تا طيف كمتري متأثر 
از اين فضاسازي ها و اتفاقات شود چه آنكه همان 
گونه كه بيان كرديم به غير از اشتباهات سهوي 
و غيرعم��دي مردمي در ش��بكه هاي اجتماعي، 
معارضين و منافقين هم مدت هاس��ت به صورت 
رسمي و غيررسمي در اين فضا فعال هستند و به 
صورت تخصصي شايعه س��ازي و دروغ پردازي را 
براي فريب عمومي سرلوحه امور خود قرار داده اند 
كه با توجه به انتخابات مهم رياست جمهوري بايد 
هوشيارانه در فضاي مجازي حضور داشته باشيم 
و از ظرفيت هاي مثبت آن به��ره ببريم و گرفتار 

تله هاي جنگ رواني نشويم. 

 تاخت و تاز فضای مجازي
در نبود سواد رسانه ای

88498436سرويس فرهنگي

حجت الاسلام  شهيدي:
 ۹۳ درصد والدين شهدا

در شرايط سالمندي قرار دارند 

رئيس بنياد ش�هيد و امور ايثارگران با اشاره 
به اقدامات انجام شده براي راه اندازي سامانه 
جامع اطلاعات پزش�كي جانبازان شيميايي 
گفت: در ش�رايط فعلي 93 درص�د از والدين 
ش�هدا، 65 درصد از جانبازان و 27 درصد از 
همس�ران شهدا در ش�رايط س�المندي قرار 
دارند و همين موضوع، ضرورت ارتقاي خدمات 
بهداشت و درماني به ايثارگران را به دنبال دارد. 
حجت الاسلام والمس��لمين س��يدمحمدعلي 
ش��هيدي محلاتي نماينده ولي فقي��ه در بنياد 
ش��هيد و امور ايثارگران، معاون رئيس جمهور و 
رئيس بنياد ش��هيد، در نشست شوراي معاونين 
بنياد ش��هيد و امور ايثارگران با اشاره به اهميت 
برنامه ريزي جدي براي ارتقاي خدمات بهداشتي 
و درماني به ايثارگران گفت: در شرايط فعلي 93 
درصد از والدين شهدا، 65 درصد از جانبازان و 27 
درصد از همسران شهدا در شرايط سالمندي قرار 
دارند و همين موضوع ض��رورت ارتقاي خدمات 
بهداشت و درماني به ايثارگران را به دنبال دارد. 

وي با اش��اره به س��ابقه ط��رح پايش س��لامت 
ايثارگران و ش��رايط س��المندي گفت: در سال 
جاري 126 هزار نفر از ايثارگران به صورت ويژه 
در قالب طرح پايش س��لامت تح��ت مراقبت و 
درمان ق��رار مي گيرند و همچني��ن برنامه هاي 
متعدد بهداشتي درماني براي ايثارگران سالمند، 
جانبازان شيميايي، اعصاب و روان، نخاعي، قطع 
عضو، همسران جانبازان، والدين، همسران شهدا 

و ساير ايثارگران اجرايي مي شود. 
نماينده ولي فقيه در بنياد شهيد و امور ايثارگران 
در خصوص برنامه ه��اي متع��دد در حوزه هاي 
مختلف بهداشت و درمان براي جامعه ايثارگري 
گفت: هرچند تلاش هاي صورت گرفته در حوزه 
بهداش��ت و درمان در س��ه س��ال و نيم گذشته 
نتيجه بخش بوده، اما بايد با شناس��ايي نيازهاي 
جديد و نقاط قوت و ضعف برنامه ها براي ارتقاي 
خدمات درماني و بهداش��تي به ايثارگران تلاش 
بيشتري داشته باش��يم. معاون رئيس جمهوري 
همچنين با اش��اره به اقدامات انجام ش��ده براي 
راه اندازي سامانه جامع اطلاعات پزشكي جانبازان 
شيميايي بر ضرورت برگزاري برنامه گراميداشت 
جانبازان ش��يميايي سردش��ت و ني��ز پيگيري 

مشكلات آنان تأكيد كرد. 
-----------------------------------

انتشارات جمهوري منتشر كرد

»بيت هاي پيشاني بلند« 
سروده هايي در مدح آل الله 

مجموع�ه س�روده هاي 
آئين�ي محم�د عظيمي 
ب�ا عن�وان »بيت ه�اي 
پيش�اني بلند« از سوي 
نش�ر جمهوري منتش�ر 
و ب�راي نخس�تين بار در 

سي امين دوره نمايشگاه كتاب تهران عرضه شد. 
اين اثر ك��ه در مجموعه »جهان تازه ش��عر اهل 
بيت)ع(« منتش��ر ش��ده، دربردارنده تعدادي از 
اش��عار عظيمي در مدح و منقبت ائمه اطهار)ع( 
است. سروده ذيل، نمونه اي از اشعار عظيمي است 

كه در پشت جلد كتاب نيز درج شده است:
اي حبه قند لبت سلسبيل  ساز

هر چشمه از مسير نگاه تو نيل  ساز
اي شور گندم لت تو آدم آفرين

شيرازه دو كعبه چشمت خليل ساز
عظيمي كه مدرس دانشگاه اس��ت، پيش از اين 
مجموعه ش��عر انتظار با عنوان »تارهاي صوتي 
گل« را منتشر كرده بود. علاقه مندان براي تهيه 
اين اثر مي توانند به غرفه انتشارات جمهوري در 
سي امين دوره نمايش��گاه كتاب تهران به نشاني 

سالن A3، راهرو 1، غرفه 24 مراجعه كنند. 
سي امين دوره نمايشگاه كتاب تهران تا روز شنبه، 
بيست و سوم ارديبهشت ميزبان علاقه مندان به 

كتاب و كتابخواني است.  
-----------------------------------

 كميته مشترك ضد خرابكاري
در نمايشگاه كتاب تهران

امس�ال نمايش�گاه كتاب بخش ه�اي جنبي 
متعددي دارد. موزه عبرت اي�ران نيز يكي از 
اين بخش ها را تش�كيل داده است و توانسته 
بخش هاي زي�ادي از موزه واقعي را در ش�هر 
آفتاب شبيه س�ازي كند. اين بخش درس�ت 
مقابل سالن ناشران پزشكي واقع شده است. 
البته موزه عبرت در حوزه نشر كتاب نيز توفيقاتي 
داشته و حتي امسال از نخستين رمانش رونمايي 
كرده اس��ت. رمان »ش��ب ناس��ور« را ابراهيم 
حس��ن بيگي با موضوع انقلاب اس��لامي نوشته 
است. »لتاك« و »من پسر ش��اه نيستم« نيز دو 
كتاب مستند - داس��تاني جديد اين ناشر است. 
اين كتاب ها و ساير خاطره نگاري هاي اين مركز 
را مي توان در انتهاي س��الن شبيه سازي ش��ده 

خريداري كرد.
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گزارش نشست »بررسي مسائل و چالش هاي سينماي ديني ايران« 

بودجه فرهنگی کشور درست خرج نمی شود

   سعيد ناصري
كانون فرهنگي تبليغي زيتون نشستي 
تخصصي با عنوان »بررس�ي مس�ائل 
و چالش هاي س�ينماي دين�ي ايران« 
باحض�ور دو كارگ�ردان و تهيه كننده 
سينما، مجتبي فرآورده و محمدهادي 
نائيجي برگ�زار كرد. در اين نشس�ت 
مس�ائل مهمي درباره س�ينماي ديني 
و صنعت س�ينما مطرح ش�د. گزارش 
زي�ر ماحص�ل اي�ن نشس�ت اس�ت. 
   وقتمان را براي تعريف س�ينماي 

ديني تلف نكنيم
به گزارش »سينما انقلاب« سؤال نخست 
مجري درباره تعريف مشخص از سينماي 
ديني بود. مجتبي ف��رآورده تهيه كننده 
و كارگردان س��ينما  در پاسخ اين سؤال با 
اشاره به اينكه قائل به اين تعريف ديني از 
سينما نيست گفت: »دايره دين گسترده تر 
از آن چيزي اس��ت كه ما فك��ر مي كنيم. 
اگر داي��ره را بازتر كنيم تم��ام فيلم هاي 
حيات وحش، فيلم دين��ي خواهند بود. 
اين فيلم ها مگر چيزي به جز زيبايي خالق 
را نشان مي دهند؟ اساس��اً اين سرگرمي 
كه راه افتاده و از ما مي خواهند سينماي 
ديني را تعريف كنيم سرگرمي بيهوده اي 
است.« نظر فرآورده اين بود كه بهتر است 
ابتدا فيلم هايي توليد ش��وند، س��پس از 
قبِل آن توليدات، نش��انه ها و انگاره هايي 
استخراج شوند. حالا به كمك آن نشانه ها 
مي توان به فيلم نسبت ديني يا غيرديني 
داد. به باور او تمام مكاتب ادبي و فلسفي 
دنيا هم همين گونه شكل گرفته اند. مثلًا 
وقتي ادبيات از كلاسيس��م به رمانتيسم 
رس��يدند اينگونه نبود كه ويكتور هوگو 
)كسي كه به عنوان پدر رمانتيسم شناخته 
مي ش��ود( بگويد من مي خواهم سبكي با 
اين مشخصات ايجاد كنم. آمد رمان هايي 
نوشت، وجه تمايز آن رمان ها با رمان هاي 
قبل تر از آن استخراج شد و مجموعه آن 
وجه تمايزها، مشخصات و مؤلفه ها مكتب 
رمانتيسم نام گرفت. بنابراين ما نيز بهتر 
اس��ت وقتمان را براي تعريف س��ينماي 

ديني بيهوده تلف نكنيم. 

   دين همه عرصه ها را تصاحب كرده 
است

محمدهادي نائيجي كارگردان سينما در پاسخ 
اين سؤال با تعريضي كه نسبت به صحبت هاي 
فرآورده داش��ت معتقد بود بهتر است بحث 
تعريف را به دانش��گاه ها واگ��ذار كنيم چون 
نمي ش��ود جلو تعريف و بازتعريف پديده ها 
را گرفت. چون اساس��اً حيات فكري عده اي 
به همين تعريف ه��ا و بازتعريف ها وابس��ته 
است. در سنت فلسفي اگزينسياليست يك 
بحثي مطرح مي شود كه مي گويند وقتي در 
جامعه اي وقت زيادي در مباني، صرف تعاريف 
اوليه مي شود به آن معني است كه آن پديده 
در آن جامعه وجود ندارد. اميرالمؤمنين وقتي 
در نهج البلاغه دائماً از دين صحبت مي كنند 
خبر از فقداني را در آن جامعه مي دهند. ما سر 
سفره ديني نشسته ايم كه نه فقط يك شنبه ها 
كه لحظ��ه لحظه آن ديني اس��ت. همه چيز 
ما تعريف ديني دارد. اساس��اً  مرزي بين دين 
و غير دين باقي نمي ماند. م��ا مرزبندي بين 
س��احت دين و غيردين نداري��م و دين همه 
عرصه ها را تصاحب كرده اس��ت. كساني كه 
اين موضوع را طرح مي كنند بهتر است بروند 

دنبال تعريف صحيح دين. 
    دغدغه تلويزيون بيشتر قابلمه 

و آشپزي است 
پرس��ش بعدي از مهمانان برنام��ه درباره 
كم بودن تعداد فيلم هاي ب��ا موضوع امام 
حسين)ع( هم در تلويزيون و هم در سينما 
بود. اينكه چرا تلويزيون، هنوز كه هنوز است 

در دهه محرم سراغ مختارنامه مي رود؟ 
فرآورده در پاسخ اين كم كاري، تلويزيون و 
سينما را از هم جدا كرد و معتقد بود براي 
اين دو نمي ش��ود نس��خه واحدي پيچيد. 
وي نبود دغدغ��ه در تلويزي��ون، را عامل 
اين كم كاري دانس��ت. مديران ما دغدغه 
دين ندارن��د. آن چيزي هم ك��ه در حوزه 
دين در سينما و تلويزيون ديده ايد بيشتر 
به واس��طه دغدغه و انگيزه شخصي افراد 
بوده است. دغدغه تلويزيون بيشتر قابلمه 
و آش��پزي اس��ت. به جز آن، مشكل ديگر 
در تلويزيون اين اس��ت ك��ه خودتان بايد 
بتوانيد براي طرحتان اسپانسر ببريد. اين 

ديگر خيلي كمدي اس��ت. ضم��ن اينكه 
مردم، سينماگران، مديران و انديشمندان 
دانشگاهي و حوزوي نيز، هر كدام به نحوي 

در بي رونقي سينما نقش دارند. 
   در زبان فارس�ي در موضوعي مثل 
كرب�لا، دچ�ار كم حجم�ي محتوايي 

هستيم 
كم حجم بودن محت��وا درباره حادثه كربلا 
به زبان فارس��ي، دليل مهم ديگري بود كه 
به باور آق��اي نائيجي باع��ث كم بودن آثار 
مي شود. وي گفت: به دليل اينكه تا همين 
يك قرن قبل، حاكميت زب��ان علمي، در 
انحصار و اختيار زبان عربي بوده است هنوز 
علماي ما محتوا را عربي مي نويس��ند. در 
موضوعات��ي مثل موضوع كرب��لا، در زبان 
فارسي دچار كم حجمي محتوايي هستيم. 
اين به كم كاري بزرگان دين برنمي گردد. 
محتواي��ي كه در زب��ان عربي درب��اره اين 
حادثه وج��ود دارد قابل مقايس��ه با زبان 
فارسي نيس��ت. بازتابي كه يك محتوا در 
يك زب��ان مب��دأ دارد و مي خواهد به زبان 
مقصد منتقل شود فقط منحصر به يافتن 
معادل ها در ديكش��نري نيس��ت. ما حوزه 
علمي��ه اي نداريم كه انديش��ه ديني را در 
زبان فارسي تنفس كرده باشد. همين امروز 
هم حوزوي هاي ما به عربي مي انديش��ند 
ولي چون در ايران زندگي مي كنند و زبان 
مردم فارسي است در منبرها فارسي حرف 
مي زنند. همين باعث مي ش��ود كه انتقال 
معني درستي صورت نگيرد و فقط به اندازه 
تربيت عربيمان در خانواده ها از اين منبرها 
اس��تفاده مي كنيم. اين كم حجمي نشانه 
كم كاري بزرگان حوزوي نيست. همين الان 
در زبان عرب��ي كتاب هايي در اين زمينه ها 
نوش��ته مي ش��وند كه اگر به همراه انتقال 
فرهنگ ترجمه ش��وند فيلمس��ازان را سر 
ذوق مي آورد. جامعه فيلمسازي ابَعد از دين 
است. يعني به نس��بت مردم از دين دورتر 
اس��ت. س��ينما مثل صنعت خوشنويسي 
نيست كه ش��ما را با زمزمه اش��عار حافظ 
به س��مت هنر بياورد. موسيقي هم همين 
وضعيت را دارد. اما صنعت سينما در شروع 
خود به شما مي گويد كه دين را كنار بگذار. 

ماهيت س��ينما ريش��ه اي دارد كه به شما 
مي گويد ايدئولوژي را كنار بگذار. 

سؤال اين است كه چرا پررنگ ترين موضوع 
مذهب شيعه،  كم رنگ ترين شكل را در هنر 
مدرني مثل سينما دارد؟ يك بخشي از آن به 
اين مسئله برمي گردد كه اگر سينما بخواهد 
با نگاه تاريخي به اين موضوع نگاه كند با يك 
پروژه بيگ پروداكش��ن روبه رو است. توليد 
يك فيلم گران قيمت را ك��ه به من نائيجي 
نمي دهند. آقاي ميرباقري را صدا مي زنند. 
ايشان هم ماشاءالله هفت سال طول مي كشد 
كه يك فيلم را بسازند. پس طبيعي است كه 
اقبال براي ساختن فيلم آپارتماني كم هزينه 
و سريع بيشتر باشد. بازيگر را صدا مي زنيد، 
اسپانسر هم هست. اگر اسپانسر هم نباشد 
بالاخره كس��ان زيادي هستند كه بخواهند 
با ف��لان بازيگر عكس بگيرن��د و پول پروژه 
را بدهند. الان فيلم معمول��ي آپارتماني در 
تهران دو ميليارد بودجه مي خواهد. چرا فكر 
مي كنيم در حوزه دين، صرف تورق مطالعاتي 
يا سفارش به محققان حوزوي و دانشگاهي، 
يا برگزاري چند جلس��ه با فيلمساز، كفايت 
مي كند؟ آن مسئله و مناس��بات ديني بايد 
درون هنرمن��د ش��كل بگيرد ك��ه احتمالاً 
تبديل به يك اثر هنري تأثيرگذار بشود. خود 
امريكايي ها هم كه مي خواهند موضوعي را 
بشناس��ند با آن زندگي مي كنند. من كمتر 
ديدم كه وقتي بحث موضوعات ديني مي شود 
فرد موردنظري كه براي ساخت فيلم ديني 
انتخاب مي شود اين سلوك را مورد ملاحظه 

قرار دهد. 
    مس�ئوليت مراجع عظام در قبال 

سينماي ديني
سؤال بعدي درباره مسئوليت دفاتر مراجع 
عظام ب��ود. اينك��ه آيا آنها مس��ئوليتي در 
قبال حمايت از فيلم هاي��ي با موضوع امام 
حسين)ع( ندارند؟ اينكه چرا دفاتر مراجع 
عظام به س��ينماگران براي ساخت چنين 
فيلم هايي رجوع نمي كنند؟ و اينكه ساخت 
اينگونه فيلم ها اولويت چندم سازمان هاي 

مسئول در جمهوري اسلامي است؟
فرآورده در پاسخ اين س��ؤال گفت: بودجه 
فرهنگي كش��ور كم نيست. س��الي 7 هزار 
ميليارد تومان بودجه فرهنگي داريم، غلط 
هزينه مي شود. همه را خرج پرسنل مي كنيم. 
درباره مراجع عظام هم كار مراجع اين نيست 
اگر چه معتق��دم بايد به اينجا برس��ند كه 
بخشي از وجوهات را براي حوزه فرهنگ و 
س��ينما خرج كنند. گير ما يك جاي ديگر 
است. من بخش��ي از فرمايش آقاي نائيجي 
را قب��ول دارم كه توليدات فك��ري ما عربي 
اس��ت اما همان هم مربوط به 1400 سال 
پيش اس��ت. اگر معتقديم كه خداوند حي 
است، قرآن حي است يعني اينها براي امروز 
ما حرف دارند. كساني كه در حوزه انديشه در 
دانشگاه و حوزه كار مي كنند حاضر نيستند 
وارد گفت وگو ش��وند. فك��ر مي كنند همه 
جا منبر اس��ت. فقط مونولوگ دارند، وارد 
ديالوگ نمي شوند. كار مراجع از صفحه دوم 
توضيح المس��ائل شروع مي ش��ود. در فروع 
صحبت مي كنن��د. اصول ج��اي گفت وگو 
است. بنابراين پاي مراجع را وسط نكشيم، 
هرچند خوب است ورود كنند. بيشتر وظيفه 

انديشمندان حوزوي است كه ورود كنند.

    خبر

صادق آهنگران:

خاطراتم باقيات الصالحات است
مداح معروف جبهه ها مي گويد كه خاطراتش 
را به نيت باقيات الصالحات نوش�ته اس�ت. 
صادق آهنگران از جمله افرادي است كه نامش 
با جنگ و دفاع مقدس پيوند خورده است. »اي 
لشكر صاحب زمان، آماده باش، آماده باش«، 
»با نواي كاروان«، »سوي ديار عاشقان« و ديگر 
نوحه هاي او، خلق ش��يوه اي جديد در عرصه 
نوحه بود؛ ش��يوه اي كه با هم��كاري زنده ياد 
معلمي ش��كل گرفت و بعد از آن، ت��ا امروز به 

شكل هاي مختلفي ادامه دارد. 
آهنگران به لحاظ حضورش در جبهه و نقشي 
كه در پشت جبهه برعهده داشت، خاطرات تلخ 
و شيرين بسياري دارد كه البته خودش معتقد 
است همه اين خاطرات شيرين  است. قرار است 
كتاب خاطرات او به هم��راه نوحه هايي كه در 
س��ال هاي دفاع مقدس خوانده شده، در قالب 
مجموعه اي دو جلدي منتشر شود. اين خاطرات 
از دوران كودك��ي آهنگران تا زم��ان حاضر را 
دربرمي گيرد. او خود در گفت وگويي در رابطه با 
چرايي نگارش خاطراتش مي گويد: من نيز مانند 
بسياري ديگر از رزمندگان بر اين باور بودم كه 
اين كار ممكن است سبب ريا ش��ود، اما بعد از 
تأكيدات مقام معظم رهبري براي ثبت خاطرات 
رزمندگان، مش��تاق و مصمم شدم كه اين كار 
را انجام دهم. آهنگران ادامه مي دهد: تأس��ف 
مي خورم از اينكه در زمان جنگ اين خاطرات 
را ننوشتم. در زمان جنگ اهميت اين موضوع 

برايم خيلي جا نيفتاده بود، يعني آينده نگري 
نكردم. دوس��تاني بودند كه ب��ا آينده نگري و 
زيركانه اي��ن روزها را در نظر داش��تند، اما من 
به خاطر مش��غله يا به خاطر يك سري اتفاقات 
اين فرصت را نداشتم تا خاطرات را همان زمان 
بنويسم. از س��وي ديگر، فكر مي كردم رزمنده 
نبايد ريا كند؛ البته اين فكر در ميان اكثر بچه ها 
بود. همانطور كه مقام معظم رهبري فرمودند، 
هر فردي ديدي مختص خودش را به حوادث 
دارد. براي هركس��ي اتفاق خاصي مي افتد كه 
ام��كان دارد براي ديگري رخ نداده باش��د. اگر 
بچه هاي جبهه، همه اين جمعيتي كه از شهدا 
بازماندند، ذهن ش��ان را فعال و خاطراتشان را 
يادداش��ت كنند، براي هر كسي تجربه و اتفاق 
جديدي ثبت خواهد ش��د كه امكان دارد براي 

ديگري اين تجربه وجود نداشته باشد. 
به گفته آهنگران؛ به همين دليل مقام معظم 
رهب��ري از جنگ با عن��وان گنجي ك��ه تمام 
نمي شود، ياد كرده اند. با توجه به اين مسائل، 
احساس وظيفه و تكليف كردم كه در اين عرصه 
وارد ش��وم و هرآنچه كه در ذهن داشتم، روي 
كاغذ بياورم. البته گاه در ذهن به دليل گذشت 
سال ها خلأهايي ايجاد مي شود، در اين زمان از 
همس��نگران، فرماندهان، دوستان و بچه هاي 
تبليغات جنگ براي يادآوري كمك مي گرفتم. 
فرد ديگري كه من را به اين كار واداشت، علي 

اكبري مدير نشر يازهرا)س( بود. 

حجت الاس�لام محس�ن قرائت�ي، رئي�س س�تاد 
اقامه نماز كش�ور ب�ه مناس�بت گردهمايي س�الانه 
كارشناس�ان فرهنگ�ي، آموزش�ي و ي�اوران نم�از 
س�تاد اقامه نماز اس�تان هاي سراس�ر كش�ور كه در 
روزه�اي 21 و 20 ارديبهش�ت م�اه س�ال ج�اري در 
اس�تان هرمزگان برگزار مي ش�ود، پيامی صادر كرد. 
در بخشى از اين پيام آمده: اول اينكه خدا را شكر كنيم كه بر 
ما منت نهاد تا در ستاد اقامه نماز كشور فعاليت كنيم و اينكه 
ما را جزو برنامه ريزان و فعالان و ناظرين امر نماز قرار داد. خب 
اين يك نعمت است كه بايد شكر آن را به جا آورد. دوم اينكه 
خداوند در قرآن تأكيد دارد ح��ق كارها را به جا آوريد؛ مثلًا 
مي فرمايد حق تلاوت و حق تقوا را ادا كنيد. يعني اگر كاري 
را شروع كرديد، درست و خوب انجام دهيد و اگر نمي توانيد 
حقش را ادا كنيد، حداقل آنچه از دس��تتان برمي آيد انجام 
دهيد. ممكن اس��ت ما حق پدر و مادرمان را نتوانيم به جا 
آوريم، اما تا جايي كه مي توانيم بايد انجام دهيم. همچنين 
حق انقلاب و شهدا و انبيا و اوليا را نتوانيم انجام دهيم، اما در 
حد وسعمان انجام دهيم. خداوند مي فرمايد اگر حق تقوا را 
نمي توانيد ادا كنيد، »فَاتَّقُوا اللَّ�هَ مَا اسْتَطَعْتُمْ؛ در حد توانتان 
تقوا بورزيد«. آيا سياس��يون و اقتصاددان ها و فرهنگيان ما 
بهتر از اين نمي توانس��تند باش��ند؟ مواظب باشيم اگر كم 
بگذاريم در نهايت غصه خواهيم خورد. يكي از اسامي قيامت 
»روز حسرت« است. يعني انس��ان مي گويد من بهتر از اين 

مي توانستم كارها را انجام دهم، چرا كم كاري كردم؟
برادرانِ ما كه در ستاد اقامه نماز فعاليت مي كنيد، اينكه 
شما در اوقاتي از شبانه روز را در اداره به نماز مي پردازيد، 

آيا هنگام غروب مسجد محله تان هم مي رويد؟ يا از سوي 
ديگر آيا در اداره 10 يا 20 دقيقه كه از وقت مردم و دولت 
كم مي گذاري��د و نماز مي خوانيد، آيا اين حساس��يت در 
مس��جد محله تان هم هس��ت؟ خب مرز صداقت همين 
جاهاست. از سوي ديگر حساسيت ما نسبت به نماز همسر 

و فرزندانمان چگونه است؟ 
    براي فعاليت ها نياز به ارتباط معنوي

با خدا داريم
قرائتى در پيام خود افزود: ديگر اينكه آيا تلاش ما س��ال به 
س��ال بهتر مي ش��ود يا خير؟ كتاب هايي كه در طول سال 
درباره نماز چاپ مي شود را آيا مطالعه مي كنيم؟ ماشيني كه 
مي خواهد حركت كند، مقداري بنزين نياز دارد. خداوند به 
پيامبر)ص( مي فرمايد سحرگاه بيدار شو و مقداري قرآن و 
نماز شب بخوان براي اينكه روز مي خواهي فعاليت كني. »إنَِّ 
لكََ فيِ النَّهَارِ سَبْحًا طَوِيلًا« تو در طي روز گرفتاري و حالا كه 
اينگونه است شب بنزين بزن و از طريق قرآن و نماز وصل به 
وحي و خدا شو. ما كه مي خواهيم نماز را در جامعه گسترش 

دهيم، ببينيم آيا خودمان دو ركعت نماز با توجه خوانديم؟ 
چند كتاب درباره اس��رار نماز مطالعه كرديم؟ گاهي درباره 
نماز بايد با افراد به صورت خصوصي صحبت كرد زيرا امر نماز 
صرفاً يك مسئله بخشنامه اي نيست. بنده الان نگران هستم 
س��تاد اقامه نماز به صورت اداره شود؛ يعني صبح اول وقت 
كارت بزنيم و در انتهاي وقت اداري هم كارت بزنيم و برويم؛ 

يعني يك كار رسمي و عادي صورت بگيرد. 
     از ظرفيت نخبگان جامعه استفاده كنيم

در ادامه اين پيام آمده است: دير يا زود خداوند برخي نعمت ها 
را از ما خواهد گرفت و غصه خواهيم خورد كه بيشتر و بهتر 
از اين هم مي شد كار كرد. آيا شما از اساتيد دانشگاه، علما، 
دانشجويان، بس��يجيان، رزمندگان و پيشكسوتان كمك 
خواستيد؟ شاگرد اول هاي منطقه را آيا شناسايي كرده ايم 
تا از طريق ستاد نماز از آنها تشكر بكنيم هرچند به صورت 
تلفني باش��د؟ به هر حال ما بايد تفقدمان را نسبت به نسل 
نو از جمله فرهيختگان، جوانان، نوجوانان و دختر و پسر به 
صورت هاي بيش��تر كنيم. يك وقتي به آيت الله گلپايگاني 
عرض كردم اگر ش��ما به هر شاگرد دبيرس��تان دخترانه به 
مناس��بت ايام منس��وب به حضرت زهرا)س( يك چادر از 
طريق رئيس دبيرستان به آنها هديه بدهيد، حجاب دختران 
آن مدرسه تأمين مي ش��ود. مطلب ديگر اينكه آيا صبح ها 
لَاه وَمِن ذُرِّيتِي؛  هنگام نماز مي گوييم »رَبِّ اجْعَلنِْي مُقِيمَ الصَّ
 خدايا من و ذريه ام را از اقامه كنندگان نماز قرار بده«؟ ما بايد 
هميشه از طريق توسل با خدا صحبت كنيم به اين صورت 
كه بگوييم خدايا تو خود مي داني من ضعيفم، تاكنون نماز 

باتوجه آنطور كه شايسته است نخواندم.

پيام حجت الاسلام قرائتي به گردهمايي مسئولان ستاد اقامه نماز كشور

حق امور را ادا كنيم تا پشيمان نشويم


